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ce s-a realizat pe plan extern, este o solid` realizare
intern`; nimeni n-ar da nici dou` cepe degerate pe noi
c` vorbeam englez`, sau c` f`cem frumos la televizor,
ci s-au avut datele foarte exacte, s-a v`zut c` este
vorba de un guvern care-[i respect` angajamentele,
sau m`car încearc` s` le respecte, c` nu umbl` cu
dezinform`ri, care încearc` s` realizeze ce s-a angajat
s` fac`. {i cele mai bune dou` rezultate sunt raportul
de ]ar`, aprobat în unanimitate pentru prima dat`
pentru România în septembrie 2001 în Parlamentul
European, raport care este net superior raportului
prezentat în 2000.

S.C.: Ce importan]` au aceste rela]ii care se fac cu
ocazia c`l`toriilor pe care domnul Adrian N`stase le-
a întreprins în acest an?

{.M.: Extaordinar! Rela]ii excelente, care nu se pot
face decât printre personalit`ti: a[ remarca rela]ia cu
prim-ministrul suedez, care a fost deosebit`, rela]ia cu
Berlusconi, care are o deschidere extraordinar` pentru
România, dup` numai 3 întâlniri cu domnul N`stase.
Personalitatea începe s` capete o dimensiune din ce în
ce mai important` în aceste rela]ii...

S.C.: Silvio Berlusconi nu este socialist, [i aceste
rela]ii bune sunt o dovad` c` pe plan european, ca [i
pe plan interna]ional, se trece dincolo de grani]ele, de
op]iunile  politice...

{.M.: Categoric! Op]iunile politice trebuie s` dea
legitimitate în primul rând pe plan intern. Dar, dup`
aceea, toat` lumea trebuie s` ac]ioneze în spirit
european.
Nici un partid politic, nici un guvern nu câ[tig`
alegerile pe plan intern ca, dup` aia, s` dea cu tifla
UE. Nu mai este de gândit a[a ceva!
Rela]ia cu Berlusconi tinde s` ating` ni[te cote
extraordinare. Berlusconi, care vorbe[te o splendid`
limb` francez`, ne-a solicitat o colaborare în
domeniul îmbun`t`]irii celor 4 acte mari ale oric`rei
justi]ii: codul civil, codul penal [i cele dou` coduri de
procedur` civil` [i penal`.

S.C. Rela]ia cu Berlusconi, care este un om de
cultur`, interesat de art`, a fost creat` datorit`
interesele similare ale domulului N`stase?

{.M.: Mai mult a contribuit aici preg`tirea [i
expertiza domnului N`stase în probleme de drept
interna]ional, fiind unul din speciali[tii reputa]i din
acest domneniu, [i presta]ia dânsului în leg`tur` cu
legea statutului maghirilor, care le d` acum atâta
b`taie de cap ungurilor.
Domnul N`stase este artizanul pozi]iei române[ti în
problema legii statutului maghiarilor din afara
grani]elor, aceast` g`selni]` a lui Orban, f`cut` în
scopuri strict electorale, se pare c` acum s-a întors
împortiva lui...

S.C.: ... efectul bumerang, nu?!

{.M.: Dar, dup` raportul de la Vene]ia, când a ap`rut
pozi]ia româneasc` privind derog`rile de la legisla]ia
european`, toat` lumea [i-a dat seama despre ce este
vorba. Ori aici, practic, România a condus jocul!

S.C.: Ce [tia]i despre Suedia înainte de a veni la
Stockholm?

{.M.: Suedia a fost o problme` extraordinar de mare
pentru noi. Dup` câ[tigrea alegerilor, presiunile au
cunoscut o cre[tere extraordinar`. Se vehiculau sume
enorme, toat` lumea urma s` tr`iasc` de pe urma
aceastei datorii în urm`torii ani.
Este meritul domnului N`stase [i a primului ministru
suedez, Persson, c` într-o discu]ie de o jum`tate de
or` tête-à-tête, au rezolvat aceast` problem` care
greva rela]ia României cu Suedia de câ]iva ani buni [i
urma s` greveze rela]ia cu Suedia pe perioada
pre[edin]iei acesteia la Comunitatea European`.
Aceast` problem` a fost rezolvat` de o manier`
echitabil` f`r` nici un fel de probleme pentru ambele
]`ri. Meritul rezolv`rii aceastei probleme apar]ine
celor doi prim-mini[tri, care [i-au luat r`spunderea de
a lua o decizie clar`, lipsit` de echivoc, imediat` [i

care s` rezolve un contencios care s` duc` la
relansarea rela]iile dintre cele dou` ]`ri, iar eu
apreciez c` dat fiind c` prima parte a anului 2001 a
fost pre[edin]ia suedez`, a fost extraordinar de
important pentru România, c` foarte rapid a rezolvat
aceast` problem` cu Suedia [i în felul acesta ne-am
bucurat de tot sprijinul guvernului suedez, pentru
deschiderea de noi capitole de negociere, pentru ideea
c` totu[i a venit la conducere României, în fine, un
guvern al partidului social-democrat serios [i mai ales
capabil s`-[i respecte promisiunile [i s` nu ofere acea
imagine de ambiguitate care ne-a creat atâta r`u.

S.C.: Întrebarea mea se referea la cuno[tiin]ele dvs.
personale despre Suedia.

{.M.: Suedia este o ]ar` nordic` cu o istorie
extraordinar`. Suedia era o ]ar` serioas` din punct de
vedere economic, dar departe din punct de vedere
suflet. Toat` aceast` reluare de rela]ii o consider
benefic` pentru ambele ]`ri.

S.C.: Sunte]i fancmason?

{.M.: Nu. Nu sunt francmason nu din lips` de criterii
sau de altceva, ci din faptul c` sunt angajat politic.
Tot timpul fiind angajat politic, aceast` chestiune este
incompatibil` cu acest statut.

S.C.: În primul interviu avut cu domnul Dan Amedeu
L`z`rescu în 1995 despre francmasoneria român`,
îmi povestea un episod foarte interesant legat de
rela]iile între lojile francmasonice:
”... vreau s` accentuez asupra unui lucru, asupra
ajutorului extraordinar dat de masonerie României
dup` primul r`zboi  mondial. Ionel Br`tianu, la sfatul
tat`lui s`u Ion Br`tianu, nu se înscrisese în
masonerie. S-a dus s` reprezinte România la
Congresul de Pace de la Paris [i Versailles [i s-a lovit
de faptul c` to]i reprezentan]ii marilor puteri erau
masoni; atunci Ionel Br`tianu s-a întors în ]ar` [i-a
prezentat demisia regelui Ferdinand [i l-a sf`tuit s`
trimit` acolo un prim-ministru ardelean, care  s` fie
mason. Regele a vrut s`-l trimit` pe Maniu, care îns`,
spunând c` este greco-catolic [i ca atare nu poate
deveni mason, l-a trims pe fratele Vaida - care a
reu[it mai mult decât î[i închipuia oricine, afiliindu-se
la loja masonic` a Marelui Orient [i, în calitate de
mason, a putut discuta de la egal la egal cu Lloyd
George [i Clemenceau [i, ca atare, a influen]at în
mare m`sur` isc`lirea, favorbil` României, a
tratatului de la Saint-Germain cu Austria, de la
Neuilly [i, mai ales, de la Trianon cu Ungaria, [i,
ceva mai mult, garantarea Basarabiei de c`tre marile
puteri.”
Acest exemplu dovede[te c` fra]ii masoni se ajut`
între ei [i c` masoneria este o organiza]ie, s`-i
spunem, care are mare putere [i care a ajutat România
în momente cruciale din istoria ei. Poate c` [i acum
România prime[te ajutor în plaurile ei de a intra în
UE.

{.M.: Corect. Dup` p`rerea mea, masoneria, [i eu m`
refer numai la cea român`, cu care am totu[i unele
rela]ii, ar putea s` fie [i mai puternic` [i p`rerea mea
este c` ea nu ar trebui s`-[i desf`[oare activitatea la
televiziune; este o chestiune care din start risc` s`
duc` în derizoriu orice fel de idee, dac` diver[i
conduc`tori ai lojilor se ceart` la televizor, ea stric`
foarte mult.

S.C.: Ce a]i dori s` mai ad`uga]i?

{.M.: Doresc s` v` spun c` singura preocupare a
guverunui este s` asigure o situa]ie cât mai bun` în
România [i s` fie cât mai prezent în rela]iile cu
diaspora. Îmi amintesc cu deosebit` pl`cere, în
calitate de organizator principal al Festivalului
George Enescu, [i, cu toat` modestia, trebuie s` spun
c` a fost un mare succes, de întâlinirea cu o serie de
reprezentan]i ai diasporei.
A[ mai dori s` spun c` eu m` simt extrem de bine.
Dup` 11 luni de participare la activitatea cabinetului
Adrian N`stase, v` spun cinstit c` m` simt din ce în
ce mai mândru c` sunt român.                                   �
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To]i oameni ace[tia au pe con[tiin]a lor p`catul
comunismului.

S.C.: Considera]i c` domnul Adrian N`stase este
capabil, în func]ia care i s-a acordat, s` fac` posibil ca
România s` îndeplineasc` condi]iile care se impun
României pentru a fi admis` în Uniunea European`?

D.A.L.: Cum am mai spus, problema este ca aceste
condi]ii s` fie radical modificate, a[a cum i-am cerut
ambasadorului Statelor Unite, [i în al doilea rând
trebuie s` fie puternic sus]inut din afar` împotriva
KGB-uli, care face ce vrea în România, de la
revolu]ia din '89.
N-a încetat un singur minut suprema]ia KGB-ului în
România. Informat din vreme de ceea ce a trebuit s`
cedeze Gorbaciov la Malta, KGB-ul a procedat la
multiplicarea partidelor comuniste, ca s` avem un
regim ”pluripartinic”, la infiltrarea partidelor istorice
cu oameni de ai lui, [i astfel a putut manevra în voie,
ajungând s`-l avem pentru a treia oar` pre[edinte pe
omul de încredere al KGB-ului, care este domnul
pre[edinte Iliescu.
Da, prim-ministrul Adrian N`stase are aceste calit`]i
s` fac` posibil ca România s` îndeplineasc` condi]iile
care se impun României  pentru a fi admis` în
Uniunea European`, dar condi]ia este, cum am mai
spus, s` fie sus]inut l`untric [i pe plan extern. Pe plan
l`untric nu v`d cine l-ar putea sus]ine, pe plan extern,
dac` Statele Unite î[i întind mâna protectoare asupra
lui, fàr` îndoial` c` va birui! Dar idealul ar fi ca s`
repet`m ce a reu[it [eful CIA - în Bulgaria, s`-l aduc`
pe Regele Simion - s` fie adus [i Regele Mihai.
Numai monarhia poate asigura ordinea intern` [i
capitalurile str`ine învestite în România. Numai
restaurarea Regeluli Mihai, a c`rei abdicare a fost
impus` de Stalin guvernului comunist de la acea
vreme, poate mântui România de toate relele care o
a[teapt`.

S.C.: Exist` voci care consider` c` vârsta înaintat` a
M.S. Regelui Mihai este un impediment...

D.A.L.: Majestatea Sa mi-a spus c` urma[ul lui de
fapt, dup` prin]esa mai mare Margareta, ar putea fi
nepotul s`u, principele Nicolae, care are ast`zi 15 ani
[i este preg`tit s`-i urmeze la tron, dup` intermediul
Margaretei. Dar problema este restaurarea monarhiei,
indiferent de suveran. Majestatea Sa Regele Mihai
este venerat de popor [i va exercita o influen]`
binef`c`toare asupra pozi]iei interna]ionale a
României.

S.C.: Ce a]i dori s` mai ad`uga]i la acest interviu?

D.A.L.: Vreau s` adaug urm`toarele: am ajuns la
vârsta de apropape 83 de ani, dup` ce am trecut 50 de
ani prin toate peripe]iile regimului comunist, fiind
condamnat la 20 de munc` silnic` în care am suferit
îngrozitor 7 ani de deten]ie. Vream s`-mi continui
opera, s-o refac, traduceri f`cute înainte de arestare -
22 de opere de Shakespeare - [i acuma, cum m-am
retras definitiv din politic`, unde nu mai am ce c`uta,
c`ci Partidul Liberal s-a comunizat integral, am
hot`rât ca ultimii ani s` mi-i petrec traducând în
versuri rimate, cât voi putea, din piesele lui
Shakespeare, de fapt s` le retraduc. Începând din luna
aprilie, anul acesta, am tradus în versuri rimate
”Hamlet”, ”Macbeth”, ”Mult zgomot pentru nimic”,
”Regele Ioan” [i acum sunt pe cale s` traduc ”Regele
Henric al V-lea”, una din cele mai mari piese ale lui
Shakespeare, care era entuziasmat de regele cuceritor.
Traduc în medie cam o pies` pe lun`, a[a încât, dac`
mai am 3-4 ani de tr`it, sper s` traduc întreaga oper`
dramatic` a lui Shakespeare în versuri rimate în limba
român`, limb` admirabil` pentru traduceri datorit`
plascitit`]i ei, prin existen]a desinen]elor, cum nici o
alt` limb` neolatin` nu le-a p`strat. M-am consacrat
acestei traduceri, pân` acuma sunt la a cincea pies`
dup` [ase luni de când am început, [i sper ca, înainte
s` m` înal] spre alte sfere mai bune, s` închei aceast`
traducere a operei lui Shakespeare.                  �


